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Abstract  

 

Abstract 

Background: Communicable diseases are a major cause of mortality and 

morbidity in emergencies, and particularly in complex emergencies, 

where collapsing health services and disease control programs, poor 

access to health care 

 Aim: The purpose of the study is to assess the teacher’s knowledge 

regarding control communicable disease in elementary school in Nineveh 

Governorate 

Methodology: A descriptive cross-sectional study design using a 

Purposive sample of (N=149) teachers working in in elementary school in 

Nineveh Governorate through the period from 1st of November 2021 

to29th of April 2022. A questionnaire was created for this purpose. It’s 

composed of (2) parts. Statistical package for social sciences (SPSS) 

version (26) used for the analysis of the data. Appropriate statistical tests 

were used accordingly 

Results: The study findings indicate that most of teachers 105 (70.5%) 

had poor knowledge toward communicable diseases prevention and 

control, where 7 (4.7%) only had excellent knowledge toward 

communicable diseases prevention and control.  

Conclusion: Most Teachers Poor knowledge Regarding Control 

Communicable Diseases of Elementary Schools in Nineveh Governorate 

Recommendation: It is necessary to increase their awareness toward 

communicable diseases prevention and control through collaboration with 

ministry of health and environment and through education programs 

about communicable diseases and ways of prevention. 
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 الخلاصة

 الخلاصة

و  الخلفية: للوفيات  رئيسي  سبب  هي  المعدية  ،    الامراضية  الأمراض  الطوارئ  حالات  في 

الخدمات الصحية وبرامج مكافحة الأمراض    انهياروخاصة في حالات الطوارئ المعقدة ، حيث  

 ، وضعف الوصول إلى الرعاية الصحية 

الأمراض    بالسيطرة على    المعلمين فيما يتعلق   معارف    الغرض من الدراسة هو تقييم  الهدف: 

 الابتدائية في محافظة نينوى.  ارس المعدية في المد

( معلمًا يعملون في 149تصميم دراسة مقطعية وصفية باستخدام عينة هادفة من )    :يةالمنهج

من  الفترة  نينوى خلال  بمحافظة  الابتدائية  الثاني  المدرسة  تشرين  من  التاسع    ىإل   2021  الاول 

الشهرنيسان من  من 2022  والعشرون  يتكون  غاية.  الغرض.  لهذا  استبيان  عمل  تم  .  جزئين  . 

( الاجتماعية  للعلوم  الإحصائية  )SPSSالحزمة  الإصدار  تم  26(  البيانات.  لتحليل  المستخدمة   )

 استخدام الاختبارات الإحصائية المناسبة وفقاً لذلك 

٪( لديهم معرفة ضعيفة بالوقاية 70.5) 105معظم المعلمين تشير نتائج الدراسة إلى أن  النتائج:

بينما   المعدية ومكافحتها ،  الأمراض  الأمراض  4.7)  7من  بالوقاية من  لديهم معرفة ممتازة   )٪

 المعدية ومكافحتها. 

الأمراض المعدية  لسيطرة  فيما يتعلق ب  معارفإن معظم المعلمين يفتقرون إلى ال   : ستنتاجاتالا

 في المدارس الابتدائية في محافظة نينوى

من خلال   :اتتوصيال ومكافحتها  المعدية  الأمراض  من  بالوقاية  وعيهم  زيادة  الضروري  من 

وطرق   المعدية  الأمراض  حول  التثقيف  برامج  خلال  ومن  والبيئة  الصحة  وزارة  مع  التعاون 

 الوقاية منها.

لأمراض المعدية. معلمونالكلمات المفتاحية: المعرفة ، ا  



 

 

 جمهورية العراق

 و البحث العلمي العالي وزارة التعليم 

 جامعة الموصل/ كلية التمريض 

 

 

 البتدائية بمحافظة نينوى   ارس في المد   نتقالية الأمراض ال   السيطرة على حول  المعلمين    ارف مع 

            مشروع  تخرج مقدم من

زينب عباس فتحي         اسماء يونس عيفان                                      

 هاجر وعدالله حسين                                            نور ابراهيم احمد         

 الى  

العلوم التمريضية السريرية / كلية التمريض /جامعة الموصل كجزء من فرع 

جامعة الموصل /متطلبات نيل شهادة البكالوريوس في علوم التمريض   

 بأشراف  

علاء يوسف عايد المتيوتي  السيد:  

مساعد  مدرس  
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